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«Юридична корпорація – 
механізм, без якого 
юриспруденція не діє», –

Іван Ліщина

Пропонуємо нашим читачам інтерв’ю із заступником Міністра юстиції України, 
Урядовим уповноваженим у справах Європейського суду з прав людини Іваном Ліщиною.
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Ви отримували освіту
і в Україні, і у Великобританії. 
Чи можна порівняти освітні 
рівні підготовки в нашій 
країні і за кордоном?

Між освітніми рівнями підго-
товки у нас і Великобританії ве-
лика прірва. Там, в першу чергу, 
вчать думати, вчать викладати на-
лежним чином свої думки, вчать 
аргументувати свою позицію. Це 
те, що у нас відсутнє. Ми, на жаль, 
зазубрюємо кодекси, вчимо старі 
концепції, які давно змінилися. 
Наприклад, нині на першому курсі 
вивчається такий предмет, як те-
орія держави і права. Його викла-
дають ще за радянськими закона-
ми, з яких просто прибрали слова 
«радянський» і «соціалістичний». 
А отже, студенти не дізнаються про 
ті теорії держави і права, які нині 
існують в країнах Європи чи англо-
саксонської системи. Є, звісно, про-
гресивні викладачі, що надають 
ці знання, але їх замало. Необхід-
но черпати інформацію звідусіль. 
Якщо ми намагаємося гармонізу-
вати наше законодавство із зако-
нодавством Європейського Союзу, 
слід розуміти їх стандарти, поход-
ження і розвиток. Адже бездумне 
калькування законів може призве-
сти до незворотних наслідків. На-
приклад, за нинішньою судовою 
реформою, юристами є тільки но-
таріуси, судді, прокурори і адво-
кати. Загалом, це спроба зробити 
кальку з англосаксонської системи. 
Якщо б у нас юриспруденція з’яви-
лася у ХІV-XVI століттях і розви-
валася б увесь час безперервно, 
може б, таке калькування і спра-
цювало… А ми ще й досі шукаємо 
свій шлях…

Якщо врахувати 
європейський досвід, 
як має розвиватися 
юриспруденція в Україні?

Окремим її елементом, як і 
в більшості країн Європи, безпе-
речно має бути  корпорація. І щоб 
до неї потрапити, необхідно про йти 

деякі етапи: отримати юридичну 
освіту, здати кваліфікаційний іспит 
на адвоката, прокурора, суддю, 
а згодом попрацювати у адвоката-
практика. Ці кроки слід зроби-
ти, щоб заглибитись у професію. 
Адже корпорація захищає своїх 
членів, які рівняються один на 
одного і тримають репутацію на 
високому рівні. Прикро, що у нас 
юристи штампуються. Чи не у кож-
ному вузі є юридична спеціаль-
ність, але якість навчання там 
сумнівна… Тому відчуття корпора-
ції в Україні відсутнє. Для юриста 
з Великобританії цілком очевидно, 
що будь-які адвокат, юрист, проку-
рор можуть помінятися ролями, 
трансформуватися, набути досві-
ду в суді. У нас судді, прокурори 
та адвокати навіть у спілкуванні 
часто не розуміють один одно-
го, а якщо і розуміють, то хіба 
що мають не корпоративні, а ро-
динні зв’язки. Можу констатувати, 
що єдності юридичної професії 
в Україні, на жаль, немає. І хоча 
невпевнений, що вона колись 
буде, але дуже хочу сподівати-
ся. Юридична корпорація – це те, 
навколо чого має гуртуватися юри-
спруденція. Це механізм, без якого 
юриспруденція не діє. Через те, 
що Верховна Рада України видає 
закони, які не працюють, судді 
намагаються змусити ці закони 
працювати, самі не розуміючи 
як, а адвокати зловживають цими 
законами, щоб підсобити клієнту 
і досягти певного результату. Євро-
пейський досвід показує, що перш 
ніж закон має бути виданий пар-
ламентом, він має обговорювати-
ся і затверджуватися всередині 
юридичної корпорації. Окрім того, 
пройти через «жорна судової си-
стеми», і в разі чого, бути змінений. 
У нас, на жаль, того немає… 

Ваша формула успіху… 
Як стати успішним юристом?

Навчатись, кожну секунду на-
вчатись. Я виріс в сім’ї двох універ-
ситетських викладачів і не ро-

зумію, як можна не прагнути чогось 
навчитися. По-перше, важливо 
знати англійську мову. Наприклад, 
я дуже люблю читати, тому читаю 
виключно англійською для того, 
щоб її розвивати. Мені цікава тема 
інвестиційних спорів, тому читаю 
усе, що з цією темою пов’язано: 
підручники,  статті, коментарі тощо. 
Під час навчання у Лондоні необ-
хідно було прочитати багато літе-
ратурних творів і я читав, читав 
і читав. По-друге, необхідно пра-
цювати над собою. Нині я пред-
ставляю державу в Євро пейському 
суді і до нас надходять різні спра-
ви, часом незвичні, тому щоразу 
звертаюсь за допомогою до прак-
тики Європейського суду, пе-
ревіряю усі посилання та рішення. 
Я не уявляю, як можна не підви-
щувати свій професійний рівень 
і не шукати відповіді на склад-
ні запитання. Це дуже важливо! 
Адже юридична позиція має бути 
різнобічною: «за» і «проти». Успіш-
ний адвокат на захисті має прора-
хувати усе, що скаже у відповідь 
опонент. 

Якими ще функціями 
наділений Урядовий 
уповноважений у справах 
Європейського суду 
з прав людини, 
окрім представлення 
інтересів держави?

Окрім забезпечення представ-
ницької функції України в Євро-
пейському суді з прав людини, 
Урядовий уповноважений має 
організовувати заходи індиві-
дуального характеру :  процес 
сатисфакції. Серед інших функ-
цій, по-перше, координація ро-
боти, пов’язаної з підготовкою 
матеріалів для розгляду справ 
у Суді та виконанням його рішень, 
співпраця з цією метою з інши-
ми органами державної влади 
та органами місцевого самовря-
дування . Тобто допомагаємо 
в законодавчій практиці, готуємо 
законопроекти, ведемо роз’ясню-
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вальну роботу серед суддів, пра-
цюємо з прокурорами та адво-
катами. По-друге, організовуємо 
ефективні розслідування, надає-
мо відповідну інформацію про-
куратурі. По-третє, інформуємо 
Комітет Міністрів Ради Європи 
про хід виконання рішень Суду. 

Якими результатами
Вашої роботи на цій посаді 
Ви задоволені?

Чималу частину роботи нині 
складно побачити, адже спершу 
було велике навчання серед всіх 
підлеглих, як правильно писати ан-
глійською, шукати практику, вірно 
її застосовувати. Тому результати 
навчання будуть за рік чи за два, 
коли Європейський суд видавати-
ме рішення по тих справах, в яких 
ми представляли державу. 

З великих успіхів – рішення, 
в якому Європейський суд визнав, 
що Україна робить все можливе 
для захисту прав людини в си-
туаціях, пов’язаних з агресією 
Російської Федерації на Донбасі, 
і визнав той факт, що Україна 
не несе відповідальності за оку-
повану Росією територію. Хто має 
нести відповідальність, у рішенні 
Європейського суду не зазначе-
но, але це точно не Україна. Інак-
ше нам довелося б відповідати 
за всі дії терористів. Також Євро-
пейський суд визнав, що наразі 
ця територія є неконтрольованою 
Україною. 

На теренах представництва 
в Раді Європи ми за одну сесію 
закрили 51 справу проти України, 
визнавши, що наша держава ви-
конала ці рішення. Для порівнян-
ня – за всю історію перебування 
України в Раді Європи (19 років 
з 1997 по 2016 рр.) Комітетом 
було закрито 109 справ щодо 
України. Ми ж за 2017 рік, ста-
ном на вересень, закрили більше 
70 справ. Іншими словами, за цей 
рік Комітетом було закрито близь-
ко 40 відсотків всіх закритих 
справ проти України. 

Окрім того, ми подали подан-
ня щодо Криму. У ньому свідчен-
ня 50 осіб, якщо порівняти: Грузія 
в аналогічній  справі  подала 
лише 18 свідків; більше 100 ві-
деоматеріалів , кожний з яких 
підкріплений свідченням особи, 
що знімала або була в кадрі для 
того, щоб довести їх правдивість; 
більше 1000 документів, які опи-
сують: як Російська Федерація 
захоплювала Крим, як «розкачу-
валася» ситуація, вводилися вій-
ська. Ми встановили, що перші 
підрозділи були незаконно вве-
дені в Крим ще у січні 2014 року 
(тобто захоплення готувалося 
кілька місяців).  

По Донбасу ми знайшли більше 
200 свідків і дуже велику кількість 
відеоматеріалів та документів. 
Нам допомагали усі, хто міг, з дер-
жавного і з недержавного секторів: 
«Іnformnapalm», «Стоптерор», 
«Інформаційний спротив», Ген-
штаб , прикордонна  служба . 
Ми зби рали інформацію по всіх 
стволах, які були захоплені в ході 
бойових дій і виготовлені в РФ, 
танках і БТР. У нас є інформація 
по кожному епізоду бойових дій. 
Є інформація, як Росія система-
тично «розкачувала» Донбас і на-
магалась повторити донбаський 
сценарій в Харкові, Запоріжжі, 
Дніпрі, але там їм це не вда-
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лося. У нас багато інформації і, 
сподіваюся, ми зможемо відстоя-
ти свої права.

Як відбувається 
формування позиції Уряду 
при розгляді справ?

Коли до нас надходить спра-
ва , ми надсилаємо відповідні 
запитання органам, що знають 
подробиці, залежно від справи: 
прокуратурі, СБУ, представникам 
сільської ради тощо. Отримуємо 
відповіді. І так декілька разів, до-
поки не розбираємося в ситуації 
сповна. Після чого вивчаємо прак-
тику Євро пейського суду з прав 
людини щодо конкретної ситу-
ації, вивчаємо факти по справі 
і формуємо позицію на підставі 
наданих нам матеріалів відповід-
них органів і розуміння прак-
тики Євро пейського суду з прав 
людини. 

З якими скаргами 
українські громадяни 
найчастіше звертаються 
до Європейського суду 
з прав людини?

До Європейського суду люди 
переважно звертаються зі скар-
гами на невиконання судових 
рішень. У нас таких справ більше 
12 тисяч. Чимала частина справ 
щодо умов тримання ув’язнених. 
Третя велика категорія справ  
пов’язана з насильством в полі-
ції (третя стаття Європейської 
конвенції) і недостатньою ефек-
тивністю розслідування скарг на 
тортури в поліції. Інша досить 
велика категорія справ щодо над-
мірного терміну судового розгля-
ду справ. З цього приводу досить 
багато і кримінальних, і цивільних 
справ.  Наступна категорія – над-

мірний термін тримання під вар-
тою чи безпідставне тримання 
під вартою. Вищеперераховані – 
основні категорії, а є справи, 
яких небагато: ситуації, пов’язані 
з погромами в ромських селах, 
або трансгендерна справа (лю-
дина зареєстрована як чоловік, 
вважає себе жінкою і вимагає 
за 8 статтею прав і поваги до його 
приватного та сімейного життя) 
та інші не менш цікаві справи. 
Також нині багато скарг пов’язані 
з зоною АТО. Люди скаржаться 
на тортури з боку сепаратистів 
і з боку військових, на зруйновану 
власність, на пенсії і право голо-
сувати. За даними Євро пейського 
суду, подібних справ вже 3-4 ти-
сячі і це теж окрема категорія.

Окрім того, ми готуємо великі 
справи щодо Криму та Донбасу, 
в яких представлятимемо Україну 
проти  Російської  Федерації . 
Намагаємося довести, що саме 
Росія розпочала війну і захопи-
ла частину української території. 
І тому несе  відповідальність 
за порушення прав людини на 
цій території. Щодня я спілкуюся 
з військовими, представниками 
спецслужб, людьми, які звідти 
виїхали, а тому можу з впевнені-
стю сказати, що мирне небо над 
головою – найцінніше за все!   

Які, на Вашу думку, 
є шляхи вирішення 
системних проблем 
для зменшення кількості 
скарг, що подаються 
проти України 
до Європейського суду 
з прав людини?

Найбільш проблемним є неви-
конання судових рішень, і у зв’яз-
ку з цим нещодавно була утво-

рена міжвідомча робоча група 
під головуванням першого віце-
прем’єра Степана Кубіва, яка має 
розробити стратегію подолання 
цієї проблеми. А це дійсно про-
блема, адже такої кількості справ 
ні в кого немає. Нам вдалося за 
один день передати усі ці справи 
до Комітету Міністрів Ради Євро-
пи, і відтепер вони будуть слід-
кувати за ними. Щодо термінів 
суддівського розгляду. Це питан-
ня досить складне і має дуже ве-
лику кількість аспектів. Практич-
но, щоб подолати цю проблему, 
необхідно перебудувати судову 
систему. І коли вона запрацює за 
новими правилами – справи бу-
дуть розглядатися швидше. Але 
наразі ми, мабуть, ще не досягли 
такої прірви, щоб кардинально 
змінюватися. Із нинішньою су-
довою реформою, думаю, якийсь 
час у нас розгляди справ будуть 
довшими, ніж до її впровадження. 
Адже нині у нас третини суддів 
немає, а от коли не буде половини 
або залишиться 10%, тоді і буде 
прірва, з якої необхідно буде 
вибиратися. Сподіваюся, Україна 
з цим впорається!

Усі ми з нетерпінням 
чекаємо Нового року, 
чудес і привітань. 
Що б Ви побажали 
нашим читачам 
до Новорічних 
та Різдвяних свят?

Хочеться у Новому році поба-
жати усім українцям мирного неба 
і стабільності. Стабільності в хаосі. 
Адже, вважаю, у нашій країні край-
нощі: то багато стабільності, то за-
багато хаосу. Має бути баланс 
і золота середина. Тоді все буде 
гаразд!   


